

**Van:** ETUI - Hesamail <jrotty@etui.org>  
**Verzonden:** dinsdag 1 oktober 2013 15:37  
**Aan:** Veerle Solia  
**Onderwerp:** Hesamail - September 2013

If this message doesn't appear for you properly, please [click here](#)

## hesamail

no 105 - September 2013

Hesamail keeps you regularly updated on the ETUI's activities in the field of health and safety at work, and delivers information on European and international occupational health and safety issues direct to your desktop.

> [Version française plus bas](#)

**etui.**

## etui news



### Exhibition - The art of preventive health and safety in Europe

The ETUI is staging two free themed events around the art of preventive health and safety in Europe in Brussels this autumn - screenings of three documentaries coupled to a poster exhibition illustrating how the graphic arts have been used to promote health and safety in the workplace in twelve European countries from the 1920s to the present day. [Read more](#)

### Health & Safety in 2025: heaven or hell?

The ETUI's annual strategy meeting on health and safety at work, held on 12 and 13 September 2013 in Cavtat (Croatia), brought together some 40 trade unionists from across Europe. This year the ETUI organized discussion around three possible scenarios on the future of the EU and possible long-term (2025) impacts on occupational health and safety. [Read more](#)

### Workers and chemicals: 9th ETUI seminar

The ETUI's ninth annual seminar on chemicals and worker protection held on 27 and 28 June 2013 in Stockholm in association with the Swedish Trade Union Confederation (LO-TO) brought together 40-odd trade unionists from across Europe to link up union action on chemical safety. The meeting took stock of how the Carcinogens Directive revision is going and how reprotoxins can be brought within it. Endocrine disruptors and nanomaterials were also considered. [Read more](#)

## europen news

### 10% of French workers still exposed to cancer-causing chemicals

The share of French workers exposed to carcinogens fell from 13% to 10% between 2003 and 2010, reports the SUMER survey. Multiple exposures are common and mainly found among maintenance, building and civil engineering workers. Manual labourers account for two-thirds of the exposed workers although making up only 29% of the total workforce. [Read more](#)

## Austria: work-related health problems vary with education

"The incidence of health risks is very unequally distributed by educational level among employees, showing an accumulation of health risks for those with the lowest educational attainments", conclude the authors of a survey commissioned by the Upper Austrian Chamber of Labour. [Read more](#)

## hesamail fr

Le Hesamail a pour objectif de vous informer régulièrement sur les activités de l'Institut syndical européen (ETUI) et sur l'actualité européenne et internationale dans le domaine de la santé et de la sécurité au travail.

### nouvelles de l'etui



#### Expo "La promotion de la santé et de la sécurité au travail : tout un art"

L'ETUI organise cet automne à Bruxelles deux événements gratuits autour du thème La promotion de la santé et de la sécurité au travail : tout un art". L'initiative s'articule autour de la projection de trois films documentaires et d'une exposition d'affiches qui témoignent du recours, des années 1920 à nos jours, aux arts graphiques pour promouvoir la santé et la sécurité sur les lieux de travail dans douze pays européens. [En savoir plus](#)

#### La santé et la sécurité au travail en 2025 : enfer ou paradis ?

La réunion stratégique annuelle en santé et sécurité au travail de l'ETUI a rassemblé quelque 40 syndicalistes européens les 12 et 13 septembre derniers à Cavtat (Croatie). Cette année, les discussions reposaient sur trois scénarios possibles pour le futur de l'UE et leurs impacts potentiels pour la santé et la sécurité au travail à l'horizon 2025. [En savoir plus](#)

#### Travailleurs et produits chimiques : 9e séminaire de l'ETUI

La neuvième édition du séminaire annuel de l'ETUI sur les produits chimiques et la protection des travailleurs a rassemblé 40 syndicalistes de l'UE les 27 et 28 juin 2013 à Stockholm. Elle a permis de faire le point sur la révision en cours de la directive Cancérogènes et les moyens d'assurer l'extension de son champ d'application aux substances toxiques pour la reproduction. Les perturbateurs endocriniens et les nanomatériaux étaient également au menu. [En savoir plus](#)

### nouvelles européennes

#### France : 10 % des travailleurs exposés à des produits chimiques cancérogènes

Le pourcentage de salariés en France exposés à des substances cancérogènes est passé de 13 % à 10 % entre 2003 et 2010 d'après l'enquête Sumer. Les expositions multiples sont fréquentes et se concentrent dans le domaine de la maintenance et dans le secteur du bâtiment et des travaux publics. Les ouvriers constituent deux tiers des salariés exposés alors qu'ils ne représentent que 29 % de l'ensemble des salariés. [En savoir plus](#)

#### Autriche : les problèmes de santé liés au travail varient en fonction du niveau d'enseignement

"L'incidence des risques sanitaires est très inégalement distribuée parmi les salariés suivant le niveau d'enseignement atteint, avec des problèmes de santé plus répandus chez ceux dont le parcours scolaire s'est arrêté le plus tôt", concluent les auteurs d'une enquête commandée par la Chambre autrichienne du travail. [En savoir plus](#)

The European Trade Union Institute (ETUI) provides expertise to the European Trade Union Confederation in order to inform the European political debate and social dialogue. Its aim is to promote a quality work environment in all sectors throughout Europe. Hesamail is published monthly.

The ETUI is financially supported by the European Community. The European Community is not responsible for any use made of the information contained in this publication.

ETUI, aisbl 0418.812.841 / Bd du Roi Albert II, 5 / 1210 Brussels

To unsubscribe from our message, please [click here](#)



Carbon neutral message.